
CRB/33230 14 November 1996 	-1- 	 J J BROOKS 

29 

i3rooks 

77, 	, 

-L. 



CRB/33230 14 November 1996 	-2- 	J J BROOKS 

ON RESUMPTION: 

CHAIRMAN: 	Mr Brooks, we apologise for keeping you 

waiting. Can you give us your full names, please? 

JEREMIAS JACOBUS BROOKS  (Sworn states) 

MR LAX: 	Sorry, Mr Brooks, you can give your evidence 

in Afrikaans if you wish. We do have a simultaneous 

translation from English to Afrikaans so if you want 

to listen in Afrikaans, you're quite welcome. They'll 

translate it either way for you. If you feel 

comfortable in English, that's okay as well with us. 

I can speak English but I prefer to talk in 

Atrikaans. 

naL's 

md if yol: 	do npd--rstand 

sufficiently not to wear the headphones because if you 

want to you can wear the headphones and the English 

will be simultaneously translated into Afrikaans for 

you. No, I don't think it's necessary. 

there in front of you. 

DISCUSSION ENSUES WITH REGARD TO FUNCTIONING OF 

SIMULTANEOUS TRANSLATION APPARATUS  

Fhe 1. ,=.':orders ,uau 

UdLfi.  riii6 113 an in',et',__,,_,Lafive Inqully 

terms of section 29 of the Promotion of National Unity 

and Reconciliation Act of 1995. The Commission 

believes that you are or may be in possession of 

information which it requires to fulfil its 

obligations under the 
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/Act and 

Act and for that reason a notice has been served on 

you calling on you to come here today and answer 

questions. I want to stress that this is an 

investigative inquiry and a finding will not be made 

against you arising out of this hearing. In terms of 

section 31 of the Act you are obliged to answer 

questions even though the answer to those questions 

may incriminate you. If you refuse to answer 

questions there are mechanisms under the Act in terms 

of which you may be compelled to answer the questions 

and if you continue to refuse to answer questions you 

can of course be charges in terms of the offences 

	

t 	 0.. 

	

Iminaf aa nature 	cot 	ag -tinat you 

a ?curt of law unless a charge of norjury arises out 

of what you have said by giving conflicting of 

differing versions. You are expected to tell the 

truth, be honest to the Commission and again if we 

	

LnaL yOu na 	haL heen 	you. may he 

representation. 	If you do have an attorney with you 

the attorney may not prevent you from being asked and 

answering questions of an incriminating nature. 	The 

attor 	tJ simoty 1 -1 ,ttil l 

At, tit- 	t-t tt:- 

willing to appear here today with the services of an 

attorney. I don't think there're any other 

preliminary points that we have to do through. You 

will be asked questions by one of the investigators 

here but we will intervene at any stage which we feel 
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is necessary and ask you questions. 	Thank you, Mr 

Govender. 

/MR LAX: 

MR LAX:  If I can just add one thing. If at any 

stage you're unsure or you want to ask us about what 

you think your rights might be in a particular 

situation please feel free to do so. Thanks. 

MR GOVENDER:  Mr Chairman, just to place on record 

that the subpoena has been served properly and there's 

been no objections to the subpoena. 

CHAIRMAN:  Thank you. I think we mistakenly recorded 

   

you as being a brigadier. We'll demote you again to 

captain. 	Are you a captain? 	I'm a captain, 

ITerh..e 	Ptgokc, 

-7ecurity branch, Pietermaritzburg. 	Ts that correct? 

(Speaking English) That's correct. 

TriAIRMAN:  Sorry, what is the new name for the 

   

security branch? 	internal security. 

Wit- 	Deli l.i 

fall under Durban. I'm not hundred per cent sure how 

to explain but it's part of the criminal 

intervention) 

toner 

It's called internal security? 	Internal 

security. 

MR GOVENDER: 	Now, Mr Brooks, when did you commence 

your employment with the SAP? 	I joined the SAP 

in 1993, January. 	I did my national service through 
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the police force. 	Okay, I'll change over to 

Afrikaans. (Through Interpreter) I joined 

permanently in 1985 during January. So I have been a 

permanent member since 1985. 

MR LAX: 	You mean 1983. 	Yes, I do mean 

/1983. 

1983. 

MR GOVENDER: 	What positions did you hold up until 

this point in time in the SAP from 1985? 
	

I 

started my career in iZingolweni in the South African 

Police. From there I went to Hammarsdale. From there 

I was transferred to Pietermaritzburg to the Loop 

Street office where I worked with enquiries. That was 

-A - 

T , 1 ,  fevl---1 177 

then 	i.-ciirity branch. 	'?n.til 	1990,   	%I 

constable. 	In 1991/92 I was a sergeant and from 1993 

we Deccme a warrant-officer. 	At that Dime I was 

also a section leader for a partij4.diar area because we 

ilk 

Since April 1985 you've bean with the security 

branch. 	What different structures or units existed 

within the security branch. 	Do you refer to 

a member, and then we were divided into area and each 

member was responsible for an area. We had 

administrative staff. There was also a technical unit 

and at a later stage from about 1990 there was also an 

intelligence branch. There were sub-sections such as 
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the bomb-disposal unit of which I had been a member. 

I was trained in 1990 as a bomb operative. There was 

also a VIP unit for the protection of important 

persons but I was not a member of that. And that's as 

far as I can remember at this time. 

Okay. Mr Brooks, which sections did you work in? 

/MR LAX: 

MR LAX: Sorry, before you go there just briefly tell 

us what these areas were that each - you said your 

unit was divided up into different areas - "gebiede". 

This has changed - or it changed a lot. In the 

beginning there were two area. The city section, that 

would have been Pietermaritzburg, Edendale and Imbal 

Hnd, 	'717 -ammor-A, 

Rich-  ah(1 and such of 
	

r it was chanced 	 in 

where the outside group was changed into two groups. 

9ne dealt with Impendle, Howick and Bulwer which 

question mark. Sometimes we worked in that, sometimes 

I 	t 

with Richmond, 	Hammarsdale, 	flamperdown end 

Mountain. 

MR POVENDER: 	Tell us, Mr Brooks, which s e ctions lid 

(Through Interpreter) 	I was a field worker as a 

constable in that area. With my promotion to warrant-

officer I became a section leader of which I was in 

charge of Impendle, Howick, Vulindlela, Impendle, 

Boston and partly the Bulwer area. 
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What year was this that you became section 

leader, Mr Brooks? That would have been the 

year in which I became warrant-officer. I think that 

would have been 1993. 

You worked also, you said, in the bomb-disposal 

unit. 	That is correct. 

When was that, Mr Brooks? 	I took the 

course 	 /in August 

in August of 1990 and then, well, I still am 

indirectly a member of the bomb-disposal unit. 

In 1990 you say you were the bomb-disposal unit. 

I was trained in 1990 and then automatically I 

became a member of the bomb unit, yes. 

.11 haim--: 

T 	- August of 1989. 

MR LAX: 	August '99. 	Dis korrek. 

out clarify something 	nere 

isn't a specific bomb unit. 	You' i traibs1 
	

liar - 

instancs th.9t dealt  with bombs ygu. guys wghlai gs 

called - those of you with specific training will get 

celled to do that work. 	eSpeaking h:agfish 

confused. 

Ja. 

MR GOVENDER: 	The period, sorry, from 1989 to '90 you 

say you were in this capacity trained? 	No, 

that's not correct. From '89 until now. 
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Until now? 	Ja. 

Okay. So you're still called upon up to today to 

do work in bomb-disposal situations? That's 

correct. 

I see. The expertise as a bomb-disposal expert, 

was that available to the rest of the SAP or just to 

the special security forces - security branch? 

(Through Interpreter) Only to the security branch at 

/that 

that time. 	Only security branch people could he 

trained and also the task force which was 

specialized unit. I was also trained with people from 

South-West Africa out most of the people who iid this 

hoc 	ode_ 	Were yohr 

upon or wad there a separate unit 	personnel flir 

nnate. 	I lehei had ho 

	

any tom 	Wfimaily we would 	scones. 

TerTI - r77.,=='9 of a homh. 

The training that you had in bomb disposal, what 

di- that inelude 	What were you tral,led tro ac? 

explosives and how they work. During the third week 

we would have had at Maloeskop we would have had 

practical training. Then in the fourth and fifth 

weeks you would have received training with regard to 

the destruction and disposal of explosives. You'd 
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return in your sixth week to Maloeskop for practical 

and in the seventh week you'd return for a variety of 

explosive devices and conventional explosive devices 

and how to dispose of them. 

Would this include identification of different 

sources of bombs and weapons? That is the 

case. The identification of explosives including both 

locally and foreign manufactured devices. 

/This 

This included, Mr Brooks, also guns and 

ammunition also in that training. The identification, 

the use of and so forth. No, it would not have 

cluded f e-o o rms. 

1 	 on le , 

t =,es of weapons and the use of them tlid the make 

oeigint 	woulin't say t.'-"in'id 

go, hut 	_aouln Enccbahly 	e 

}-ho_ f'-mbers 	unit 	in your 

The group leader who would have been in opmmand of the 

ohtire outsid:- 	who would have Lo 

by now, a Sergeant Potgieter and then 	was a now 

Sergeant Ndlovu and a temporary member, a special, 

with the name of Shabangu. There might be one or two 

other persons but that would have been the core of the 

squad. 
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The persons Potgieter you mentioned, is he a 

C) black man? 	Sergeant Potgieter? 	(Speaking 

English) 	He's not a pure black. 	His father was a 

coloured but his mother was a black. 

I see. You were a leader of this group? 

I won't say I was a leader. 	I was just a section 

leader to see that the admin and the work function 

gets done. 

And you say Holzhausen was the leader of this 

group. Is that correct? 	He was our section 

!commander. 

commander. 

sec tion communjei. 	And you were niader cf 

Captain 7?sitha, 	ha, 	rein command 	the ether 

these jL 
	an 

1:; ,1 actual 

T s 	what you're 	
e •

• 

saying. 

t. 

leader. I'll say it's a field work leader. 

Field work leader. 	Ja. 

Okay. And this group - your group - worked in 

the areas that you've mentioned to us? That is 

correct. 
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MR LAX: 	Before you go on. If we could just - you've 

(13 said that there were two groups. Captain Holzhausen 

was head of the two sections that fell under that 

group. Do I understand that correctly? That 

is correct. Let me just explain. Initially we were 

two groups within a single section but because there 

were then four warrant-officers these groups were 

increased to four groups. Three of four, I cannot 

quite remember due to the elapse of time since. 

So there were originally two groups under one 

:section 

section and then it was expanded to three or four 

groups? 

'7 - our ira 

smaller. 	Tnstead of t 	s we now had t 

efiy 	name o tt 

That W7': 7-1 	Tenter samosne wha'a sinoe 

force and his name -is _Lon Botha. 

What 	ha ddind 	Its not 

Tongaat. 

Okay. 	Now, who fell under his unit? 

Inspector Landman, Sergeant Kwamanda, Sergeant Russel 

Dludla, Sergeant Ernst Thole. 

Sorry, just say that name again? 	Ernest 
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Thole. (Speaking English) I'll spell it for you. 

Please. 	T-H-O-L-E, 	with 

(intervention) 

Okay, with an umlaut. 	Umlaut on the 0. 

MAINLY INAUDIBLE DISCUSSION ENSUES WITH REGARD TO 

SIMULTANEOUS TRANSLATION APPARATUS  

MR LAX: 	So you were saying Ernest Thole. Wat was sy 

rang asseblief? 	His rank was sergeant. Then 

there was a Sergeant Mabaso who has since deceased. 

Inspector B I Zondi. There might have been more than 

that but I cannot remember beyond that. 

Nee, ek verstaan. U kan seker nie alles onthou 

work. ws,r 

T.'!•=-- 	 d 
	

That't-7 

informat 4 - 	wh -Hh 
	

olonse 

ontkit 	 e 

best 
	

L11 

and Impcnde 

So yur - ask as a 7roup was to gather :r-formation 

Cur work_ was to gain intelligence information. 

Now, 	if 	one discussed intelligence you have 

informants. You had to recruit informants to get 

information about what was going on in the areas. 

That would have been our key source of information. 
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The use of informants would have been the key source 

of information. And it's still the case. Our key 

task remains to gain informants for give us such 

information. 

Did these informants include askaris also? 

I wouldn't say that I never worked with askaris but in 

my group I never had askaris. 

Do you know what askaris are? 	I do know 

what askaris are. 

And then did your unit rely on askaris to gather 

information? Our unit never used askaris to 

gather information. 

Who did 	ply  on 	ly 	— 

W 

i 1 0 

1 1 ho, _ 

1-,7.erson -mkjnrf rm rrtornitjnr-f. 

tne L 'LL_  

That would have been one of cur functions, yes. 

And the informants, did they come from mainly one 

group or from both the groups or from where? 

We recruited informants across the spectrum which 

included ANC as well as IFP. 
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And did you have more informers within the ANC 

camp or within the IFP camp would you say? 

would say that until 1989 that would have been the 

case. Subsequently the numbers balanced out. 

Balanced out. You're saying you in fact had an 

equal sort of number of informants from both the 

sections? That is in later years. 

Now, amongst the IFP people, what type of people 

did you use as informants? 	We just used 

people. What kind of person 	there were just normal 

people. 

What kind of people? Any special type of people 

uiu you use? 
	

No  e Il a  u.se special kir:e 

, - - 
	

:7-'emet 

 

-77- : said T=I_- 

-pmmittees were these? 

7.` 

What t ps 

T 	clef 

Structures of whet? The ISP? 	As well as 

the ANC. 

As well as the ANC? 	That is correct. 

Now, did your work - you said the areas that you 

were involved in and you've mentioned that you were 
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partly involved in the Bulwer area, is that right? 

That's correct. 

Where were you based while working in this 

endeavour? Were you based in 'Maritzburg or did you 

have some offices in the different areas? 

(Speaking English) Our offices - I knew this question 

was going to come up. 	(Through Interpreter) 	Our 

offices were in Pietermaritzburg because Bulwer was so 

far away from us - 120 kilometres. We couldn't drive 

there every day and we therefore leased a house and we 

maid for it out of our own pockets. This we did with 

the approval of our branch commander. 	We rented a 

use, not a farm 	Line BJ-, wea 	- re 	,n Eulwer 

n7lme 

- n ater- 

'71-1 4 .7 

wTin, 	'Mite a 

I have explained we were stationed - all 

our documents, paperwork, etcetera, was at the office. 

We used that place as an overnight stop where we 

slept. 

You slept in that place, did you? 	That's 
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correct. 

That's all you did there? 	That's all we 

did there. 

You didn't use that to do any of your work? 

No, we never used it for that reason. If we had work 

to do, we did that at the police station in Bulwer 

Now, do you know Sergeant Makai? 	Yes, I 

do. 

Who is he? 
	

He's a member who is a field 

worker in the metropolitan area. 	He never worked in 

cur outside section. 

Was he not part of your unit? 	No, he was 

he 	Jr,Le 

tw(111, 	 - 
	 flr  

Th ,,t was the reason. 

In your work as such you said that you were 

monitoring the conflict between the ANC and the IFP. 

You were monitoring the conflict of the ANC and the 

IFP in that area. Now, as a member of the security 
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branch, you and your team were responsible for the 

security of the State. Is that correct? 	Yes. 

And the monitoring or investigating of that 

conflict, did it entail a recognition of who the enemy 

was to the State? 	(Side A ends) (Side B commences) 

We didn't investigate any enemy. 	We simply 

investigated the crime, the political crime, happening 

at the time. Those were investigated. 

Okay, let me put it to you this way. How did the 

conflict between the ANC and the IFP threaten the 

security of the State if it did? Its 

difficult to answer that. I can't say what the actual 

IA I 	: 	— 	just 1 	LI  

g 

h r a. whp 

T P 	r-9J,, t1 

of the notional state security management system in 

supporting organisations which supported the 

government and in suppressing organisations which were 

opposed to the government. And that's - I don't want 

your opinion on that. I mean, that is a fact that's 
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been accepted by the courts in this country. I don't 

want you to be coy with us. You know, we can spend 

hours debating things about what the threat was to the 

State but we know about the national state security 

management system, we know about the JMCs, we know 

about Stratcom projects which were specifically 

developed to support organisations, for example, the 

landowners' committee and trust feeds was a Stratcom 

project developed by the security branch in Greytown 

in order to create an IFP presence in that area - New 

Hanover/ dreytown in order to drive the UDF out. 

Okay, that was in those days. Do you have anything to 

from hloh 

1936 '._7:nAars with the emergency 1:egulations where _hti 

majority of people involved were UDF people, people 

whom we arrested and I never killed anybody. I never 

murdered anybody or attempted to murder anybody. 

was never involved in that. 
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MR GOVENDER: Were you ever involved in the planning 

and execution of - the killing of people and burning 

of houses? No, I was never involved in those 

things. 

Were you ever involved in resourcing such 

operations? I was never involved in any murder 

or arson involving houses, nothing like that. 

What do you know about an incident that took 

place in Bulwer, the place I mentioned to you 

Egcumeni, where a rondavel was set alight and the 

people shot in there? What do you know ,heat 

that incident? 	There were many cases of houses 

N 

I ,L  

;7 71- 

oath. 

And that you're obliged to tell the truth? 

I'm obliged ... (incomplete) 

So you know nothing of that incident? 	If 

it was planned by me or my members with me, I don't 
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know about it. 

CHAIRMAN: 	So if there are sworn statements that have 

been made by members of the security branch which say 

that you were involved in the planning of the killing 

of people in this area Egcumeni that you didn't attend 

the scene, that you attended the scene after the 

event, that you removed certain incriminating 

evidence, are you saying that you know nothing about 

it? (Through Interpreter) I have no knowledge 

of any such things. 

Then the reonle who've made those statements 

under oath arelying? 	Yes, that is what I say. 

t.1] . 

CHAIRMAN: 	Let the witness answer the guestion, 

please. 	Whilst we're dealing with the Bulwer 

issue. I was the section leader. I was never a field 

worker as such in Bulwer. My people, Philip Bester, 

Pottie Potgieter and Ndlovu, they worked there most of 
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the time. I had other areas to look after as well in 

the Howick area so I couldn't just stay there. 

Perhaps I slept on that farm for about three nights. 

If we look at the other area Vulindlela, I know all 

the chiefs and I know all the indunas because they 

were community leaders and I had contact with them. 

MR GOVENDER: 	And how often did you meet them? 

As soon as a problem arose in a particular area, I 

tried to visit them and I tried to do it regularly but 

as the unrest increased I saw less and less of them 

and once conflict arose in en  area I would then I 

contact thorn. 

hor 

act. 

Do you know David Ntombela an IFP leader? 

Yes, I know him well. 

How well do you know him? 	I know him 

reasonably well. 
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Did you have meetings with him in the '80s, late 

'80s, '90s. Yes, I had meetings with him. For 

instance, I would meet him at his house but also at 

his office. 

What were these meetings about? 	Mostly it 

dealt with the circumstances and problems in these 

areas because he was the leader of the Vulindlela area 

and that's why I visited him. I had to find out what 

his version of the events was. 

What were the problems in the area? 	Well 

we're telkinh abc1J_ t - se-", ,en-day war, all the b7sc 

boycotts which took place, 	the school boycotts 

Al unrest 

with whom I had to have contact. 

Because 	he 	was 	the 	leader of 	the 

(intervention) Yes, because he was the leader 

of the area. I also spoke to his indunas. I spoke to 

councillors as well. 
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Did you speak to the UDF/ANC leaders in regard to 

this conflict? 	I did. 

Who did you speak to? 	I tried to make 

appointments with Caleb Magupa, Zokheshwa who stayed 

in Taylor's Halt, but I must add that at the time they 

didn't really want to talk to us. Before 1987 at 

Taylor's Halt there was a lot of unrest and I tried to 

speak to UDF youths. I spoke to Zokheshwa's youth 

members and I established a forum to try and combat 

crime. So, gyres, did speak to the opposition as 

well. 

Who is the AN(1.7 leader in this area 	conflict 

- 1 Ntopd. 

7- I 

branch policeman, 	simply couldn't trace leaders. 

Today it's 

/a different 

a different story. Today it's much better. 

That's exactly the point, Mr Brooks. 	As a 
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security branch member you should be in a position to 

7„) be able to trace leaders. That was part of your work. 
You were investigating these people, weren't you? 

That's correct, it is my work, but if a leader 

doesn't come to the fore then I will search forever 

and wouldn't find him. I could never track down a 

leader to speak to because everyone would always just 

deny that they were a leader. I said I spoke to Caleb 

Magubane and Zokheshwa who were the leaders in that 

area during the unrest. 

Why 	"flu think 	 deny thav were 

leaders in he area, /la: Pranks? 	Well, I think 

Sorry, 	on I just intervene here for a minut2, 

Mr Govender. 	Sorry, Captain, I don't know who you 

think 
	

/we are 

we are or how we're thinking but, really, I find the 

sort of implication in what you're saying really 
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ridiculous, if I can be absolutely frank with you. 

During the '80s and '86 and so on, the states of 

emergency, you've told us the majority of people you 

detained under the emergency were UDF people - ANC 

people. 	So it's pretty clear that the contact you 

would have had with those people would have been in 

the context of arresting them, putting them in 

detention under the emergency. Is that right? 

I just want to ... (intervention) 

Before you go on, is that right or sn't it? 

or no? 
	

What I 	iF the majority of the 

people were UDF members but then 	w-  ant to add that_ 

g 

The simply Issue though is that at the end of the 

day people detained under the emergency regulations, 

the vast majority of them, in fact something like 90 

per 

/cent, 
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cent, were UDF or ANC people. 	Yes, I agree. 

I'm not disputing that. 

And so it comes as no surprise that those people 

would be reluctant to have anything to do with you in 

your capacity as a security branch person. Isn't that 

obvious? I must reiterate, the security branch 

people did not arrest the majority of those people. 

The ABS arrested a lot of those people. It's logical 

they were channelled through our office and they would 

have been afraid of us. 

Can T lust sa ,; somethiny? 	 he people would not 

nave distinguished between , 	ti, s 3ecsrity branch 

ac 

that time. 	Sc, I mean, if you'rs ccooing to deny 

now, frankly, I think you're being disingenuous. 

(Speaking English) 	I'm not denying it. 	(Through 

Interpreter) 	I'm not denying this. 	I'm not 

disputing it. You have to understand that there were 

-26- 	J J BROOKS 
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3 
the superiors and the bosses. I never 

/even 

even met my Commissioner because I don't know what he 

said. 	I just did my job, my daily task and I said 

that I spoke to the IFP people. 	So I'm not denying 

that. 

I'm not saying that you purposefully went out 

there to support the IFP or not to support the IFP but 

the thrust of the work of the South African Police at 

that time was to do that and the tasks you would have 

keen given,• you may not even have been aware that you 

used to ftil- ll 7ular votive but it'c 

7 1 	1 

; 

in, in in that scheme of thincs, would he to supply arms 

and ammunitions to IFP leaders? I stated that 

before, I never supplied arms or ammunition or 

anything to any IFP person. That goes also for the 

ANC and the UDF. 

-27- 	J J BROOKS 
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Sergeant Vorster, was he a superior at that time? 

(Speaking English) I don't know a Sergeant 

/Vorster. 

Vorster. I know a Colonel Vorster. 

Colonel Vorster, who may have been a sergeant at 

that time. No, he's never been a sergeant. He 

came to us as an officer. 

Is he your superior? 	He was my superior, 

And information has it that yfu and Vorster 

nnunlied alms to David Nttmbola 	 t7.71 1 •7  

Lehlf 	,o1 	Ift:ttt. 	 fitly 

TJw tf o 	ten have you been to that farm? 

say in my whole time, I've been there about ten 

times. 

Who was the commander on that farm? 	We 

didn't have a commander at the farm because there was 
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nobody - we only had like a person guarding the house 

and when people needed the house, they went to the 

house and when we had functions and people came over, 

the 

/house 

house was available for them. 

Was there no section of the security force 

stationed on that farm? Nobody was stationed 

there. 

Nobody wa:=,' <;t_ationed there. 

cection cr 	nhit. 	the security branch 

r-Ite 	:a that farm? 

No, T don't know. 	T know _t_rs =In 

old man. He lives in - he used to live in Oribi Road. 

I don't know his name. 

But you said the security branch made use of this 

farm. Who in the security branch leased this farm, do 
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you know? 	It was done by our officers, the top 

officers those days. I think it was - in charge those 

days was Brigadier Buchner or somebody, if I'm 

correct. 

And what was the farm used for? 	Well, 

its difficult for me to say. 	I never had a say in 

that farm 	 /but what 

but what I used it for was to debrief sources (Through 

Interpreter) to speak to informers because it was a 

slfe- r1 , 	To meet them in town would 're unsafe. 

also went there to attend seminars and we got together 

rkers. 

wculd 1-a,:ive made perfect sense. 	You don't w:Int your - 

if I was in their shoes and I had a whole lot of 

informers, I wouldn't want them to be seen in town. I 

would do it somewhere else. It's perfectly 

conceivable and logical to do that. I think let's try 
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and focus on some of the other issues. 	If I could 

(-3 just come in here? Obviously this farm would have 

been used for questioning people as well, not just 

debriefing sources. I mean, if you wanted to take 

someone - you didn't want anyone to know you were 

questioning somebody, you'd take him to a place like 

that farm. I never questioned anybody on 

/that 

that farm. Perhaps some of the others did but I never 

intels -conttcd -.:Iniyhed:: there. 	The cnly person that 

went there with and I slept there with one night was 

'1"17T- f 	 ir 

any time? 	The Hopeville farm? 

of us, no. 	perhaps he could have teen There thTLf 

night when I was there with Sikakane. He might have 

been there. I can't recall. It's possible. I know 

that he did visit the farm. 

Did you and Colonel Vorster on the farm meet with 
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David Ntombela. 	No, I never met him there. 

C) 	Did any of the IFP leaders in the area frequent 

that farm? 	No, not as far as I was aware. 

And there were no ammunitions gin to David 

Ntombela on that farm 	. (intervention) 

Never. 

. in your presence? 

I'm not aware of that. 

Not in my presence. 

/Captain 

Pro,ks, what do you know Ell -=t the 

killing of the Khuzwayo family in Taylor's Halt? It's 

- 	„. 

MR LAX: Sorry, Mr Govender. You worked with a man 

   

1-.now his initials was J wan kH, P i offorse  

his name. 	That's what they call him - Hankie 

Pieterse. 

At what state - well, firstly, was he with you in 

-32- 	J J BROOKS 

(Through Interpreter) the security branch? 
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That is correct. I just want to explain where he fits 

into the story. Before 1993, when I was promoted, he 

was the former commanding officer. Superintendent 

Holzhausen took over from him as group commanding 

officer. 

So he was your previous commander? 	That's 

correct. 

And he had the rank of colonel at that time? 

No, he had the rank of major. 

Okay. What_ wee he involve-A with in terms of hie 

/work? 

..,,me work. 

r'n 

looking for information. 	We never co-operated 

wonted to 7fo,  ard. TIrrost people, we aP-i for thir 

assistance as protection. 	We also had a lot of 

meetings with them. 	If we had identified a problem 

area in which unrest could possibly occur, we informed 

them of that and arranged for the necessary patrols to 



CRB/33230 14 November 1996 	-34- 	J J BROOKS 

be undertaken in the area. 

Who would have acted as the liaison between the 

ISU and your unit? 	Who would have been the main 

channels of 	communication? 	We had GOK 

meetings. 	I think the branch commander was at these 

meetings 	We fed the information to him and he fed it 

to the ISU. 

And who was that? 	We had General Beukes, 

Jack Buchner, we had Colonel Buter and we also had 

lastiv Cclonel 	=d Drd then Major Moolman. 

And who would their opposite number in the ISU 

correct. 

Piet,1:7iaritzburg. 	It was under Kokstad district. 	Wc 

worked there and then at times we didn't. 	As from 

last year, October last year, officially we do not 

operate in the Bulwer area. 	It falls under Port 

Shepstone. 	So most of my time I worked in the 
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Vulindlela area - that was when I was a field worker - 

7.) and then when I became a warrant-officer from 1993 
onwards, I also had to work the Impendle/Howick areas. 

In your work - information gathering work as a 

field worker, as you call it, did you have reasonably 

close contact with the riot investigation unit? 

we did. Yes, 	We had contact with them. When there 

were occurrences we tried to help them with the 

gathering of information. 

Who 	—113 P- 	_ wprkeJ with thcre 

time? 	(Speaking English) 	Colonel - what was 

,-. 

, 

No, that's okay. 	I was just interested whether 

security branch or that's been working in the police 

in Pietermaritzburg? I'm the only Brooks at 

the moment. There was one in 1990 who retired. That 

was Jan Brooks. He was a warrant-officer. 

Where was he based? 	(Speaking English) 
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He was based in the Impendle area. He worked from our 

office but he was responsible for the Impendle area. 

So he was also in the security branch? 

That's correct. 

Has he retired just from - due to age or illness? 

(Through Interpreter) 	Yes, he's old. 	He must 

be about 55 to 60. 

Is he related to you? 	(Speaking English) 

He is by very far. 

A dis'iLan 

Not your uncle or your father or something like 

that? 

(-13(71, 	 r 

Yes. . 	Yes, I think I know him if were 

say he was a leader. 	I'm not actually sure TItc,  what 

position he held but he was one of the IFP - not 

actually a leader. I think he lived in the Deta are 

in Taylor's Halt. 

You're saying he's not a leader. 	What was he? 
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I don't know. I must be honest, I don't know. 
Af 	

He wasn't a leader. 	Maybe he was a councillor. 

can't actually answer that question. 

MR LAX: 	He was a leading person. 	(Speaking 

English) He was a leading person, ja. 

A member of the IFP? 	A member of the IFP. 

Do you know a Vusi Khumalo? 	(Through 

Interpreter) Maybe I know him but... (incomplete) 

A member of the IFP? 	From where is he, if 

I may ask. 

From Sweetwaters? 
	

Yes. Yes, I know him. 

As I've said, I wouldn't have daily contact with 

Since these wer very larsfe .reas with (50 black iiv 

areas in that, to visit such a person once a month of 

more regularly if there were problems, that would have 

been the case. 

In your investigation of the Kheswa incident in 
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Taylor's Halt did the name of Shezi come up as a 

possible suspect? I cannot remember but the 

information available to us at that time was that he 

might have been involved in some of the attacks. So 

it s  entirely possible that he might have been 

involved in the Kheswa attack. His name was mentioned 

in our investigation, yes. 

And did you interview him as a .result of that? 

Herhaal die ... (intervention) 

Did you intervHew him 	of his bossible 

involvement in this incidc4'? 

'htery -iewel peccie. 	The 

he never 

LI, 

want to go back a little bit. 	There's one thing we 

7ontcxt. 	The one area you IrTven't spoken about al_7 

the guys who were working on the city group. Who were 

those people? The city group consisted - but 

it's rather confusing because this is a number of 

years ago. If you could indicate the years in which 
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(-) 

you're interested, I could give you the names. 

Let's talk about the first phase when you were 

involved which was - you said you moved - you joined 

in 1983. You joined permanently in 1985. 	Do 

you want me to start from '85. 	During the first 

period the city had a Captain van Mollendorf, a 

Captain Moon (Speaking English) they were the two 

officers in charge (Through Interpreter) in addition 

we had Graham Brandt, Warrant-Officer Brandt, Stewart 

Cartwright, Ni cky van derv ';':ea. thuizan (Seeaking 

English) he's 	new 	Captain 	der Nesthuizen. 

Tharettor Jwara a'. 	-kpd 	Ho'q retired now. 

-3- 

themselves. 

Thterpreier) 	At thTlt time 	we had two grogpr7 

working outside of the city. One was the 

Imbali/Edendale section and the other dealt with the 

outskirts of Pietermaritzburg as I've mentioned it 

already. 	And there (Speaking English) Captain 

- 39 - 	 J J BROOKS 
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Pieterse was in charge of the outskirts and Vosloo - 

3 no, it wasn't Vosloo - Captain Nel. 	(Through 

Interpreter) 	Captain Nel was in command of the 

Imbali/Edendale area. 	(Speaking English) 	Inspector 

Waber, Makai - Sergeant Makai worked there. Patrick 

Pedlar worked there. He's not in the force any more. 

Captain Vusi Mbele. Tony Lochner is dead - he died. 

And there was a Lamprecht He also died. Okay, 

that's - Corrie van der Westhuizen het Imbali gewerk. 

'Thr=c-rk friter 	HP'S 

'kis 
	

kay, 

t 1 7 

for the (Through Interpreter) 	for the outskirts. He 

re E, abordinaLes. 

Okay. 	Where's Vosloo now? 	(Speaking 

English) He's station commission, Mpumalanga. 

Still working with internal security? 	No, 

he's station commissioner ... (intervention) 
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So he's actually ... (incomplete) 

(7) station commander at Mpumalanga. 

So he's moved? 	That's right. 

Okay. 	Shall we stop now and then carry on at 

two? Okay. I think it's a good time to take a break, 

have some lunch and we'll start again at 2 o'clock. 

CHAIRMAN: 	You will remain under oath. We'll be back 

here - start at 2 o'clock. 

LONG ADJOURNMENT  

Nyanga, N-Y-A-N-G-A. 	Was the surname 

CHAIRMAN: 	Kwimanda and Nyanga. 

MR LAX: 	No, it wasn't Kwamanda and Nyanga. 

CHAIRMAN: 	Oh, sorry, sorry. He wasn't Nyanga. He 

was 	(intervention) 

-41- 	J J BROOKS 

MR LAX: It's one person. 	We're getting confused 
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here. 	You know that an nyanga is? 	It's a 

(intervention) 	Ja, it's a ... (incomplete) 

It's a herbalist. 	A herbalist, yes. 

A person who provides muti and so on. 

recall that incident but there was more people killed 

in that incident as well. I think his son or children 

were killed. 

MR GOVENDER: 	You remember that incident? 

Yes, I remember. 

e- ,_cot when this incigh) 

'Tht-ough Interpreter) 	I was not hreert. 

i nyestigate thi 

1  

7  F —', 1-1 191  

investigate it. 	There were rumours that there might 

We receiged intelligence nft W■7±. 	vci _11-d 1a 

directly indicate who would have been responsible for 

the incident. 

Was Vusi Khumalo questioned about this incident, 

do you know? 	I don't know but I do think he 
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0 
had been questioned, yes. 

Tell me something when you say you investigated 

this, you investigated from the security branch areas 

that would be within your jurisdiction. Is that 

correct? 	That is correct. 

And who then takes over? The ordinary CIDs, is 

that correct? 	(Speaking English) 	We don't 

investigate the case such. 	(Through Interpreter) We 

investigate only the intelligence component. 	We try 

'q== dan gain ief--=fTi= 

assiot the investigative officer carrying 

a n d the circumstances under 	oak 

apart from the fact that Vusi Khumalo was involved? 

	

and 	self peroonallv didn't 	a i:u 

on this? That would not have been my task to 

interrogate him. That would have been the task of the 

detectives carrying the docket. We only gave them the 

information we were able to get hold of. 
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(7) 
And from your point of view, the security branch 

point of view, did you gain any information that was 

useful to you? I wouldn't say useful. We did 

suspect Vusi Khumalo because he had a problem with the 

old man Kwamanda. According to my point of view there 

was no other suspect other than Vusi Khumalo. 

Now, information has it that you had prior 

knowledge of this incident that was going to take 

place. What do you say to that? had no 

ra- r.m:FitL  

:=.ttacked 	oucrected that 	ham,, : . e 	H 

_at! achea 	- threats that worh Tole 

cortH.oulr high 'h re 	, 

1  -1 

supported or were inclined towards the ANC snd this 

That cTearlo: 	 L 

motivated killing, is that right? 	w ould 

believe so, yes. 

And your suspicions were that it was an IFP 

initiative involving Vusi Khumalo? 	I would 
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believe so, yes. 

Do you know what became of that investigation? 

I don't know. I could not answer you in that 

regard. I don't know what happened to that 

investigation. 

At the time of the incident, were there rumours 

of police involvement in that killing? 	His 

family 	member, 	Sergeant 	Kwamanda, 	came 	with 

allegations that there were police involvement. 	He 

7aimed 	had a 	hho on which 	mood =h -,-! 

clannod n t 	- ne7E=r made this rednandind -nfal -Hhio 

a h. 
	 e.oti_restive 	Tffic 

tha 	boon 

made claimo. I don't know. 

ch 

Yo indications at all? 

Where is this sergeant now? 

works with me. 

He's still a sergeant, isn't he? 

He still 

He is a 

ice 
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sergeant. 

Can you give us his name? 	It's Philip 

Kwamanda. 

So you don't know whether this investigation has 

been concluded or not? I believe the case must 

still be open because I don't think suspects were ever 

taken to court. So it would be my view that this 

continues to be investigated. 

Do you know of the killing of Chief Maphumulo it 

,-;ri 	 11 1 -: 

tih. = 1;1 7  

7\rnd 	-7risiers wo-ro a..out at thet 

Tl, 

crave 'testimony /in the 

1 1? 

him at all. 

You haven't met him? 	I've never met him. 

Who is Sergeant van Tonder? 	It would have 

been one of my colleagues who is now Inspector van 
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Tonder, Freddie van Tonder. 

He was a colleague in the unit at the time of 

Maphumulo's killing, as that right? Yes. He 

worked in the city section. We never worked together 

- with each other. 

And Warrant-Officer Waber? 	Rolf Waber. 

(Speaking English) 	I also never worked with him. 

He's also part of the city section. 

He's part cf the city section? 	City 

.c1 

7, n1 

right? 

fqr 

I did give testimony at the inquest. 

involved in the incident cr what my involvement would 

have been but this is some years ago. I did appear in 

the Supreme Court, yes. 

Now, what was the nature of your alleged 

- 47 - 	 J J BROOKS 
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involvement in this incident? 	I cannot exactly 

remember but I can say that they suspected that I was 

involved in the murder on Chief Maphumulo. 

That actual murder itself? 	I would 

believe so, yes. 

And the other people, Sergeant van Tonder and 

Warrant-Officer Waber, was it also alleged that they 

were involved in this killing? That would also 

be my belief, yes. 

deducF±, 17:ut 

.=now of meetings and I will not be able 

I just don't know. 

So were you not involved in any conspiracy to 

kill Chief Maphumulo? 	Not at all. 

Were you not involved in any conspiracy with Van 

- 48 - 	 J J BROOKS 
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Tonder, Waber and Sipho Mdladla? Not at all. 

We worked in two different areas and his priorities 

and my priorities would have differed. 

And were you not involved in the offer of R5 

000,00 for that services to Sipho Mdladla for the 

killing of Chief Maphumulo? I made no offer of 

money or of any other kind to anyone. 

You're quite sure about that? 	I'm 100 per 

cent certain. 

What 
	 rho 	pR^, - 

And were there any eJusiaiciene at he time 

not i.nvestigato that case nor did I do any questioning 

with regard to that. I• simply took in what happened 

at the incident and reported it. 

Did you ever hear of the name Luthuli associated 
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with this killing? No, I could not say whether 

Luthuli was involved in this incident or not, nor did 

I hear from anyone whether he was involved or not. 

Do you know Luthuli? 	I've heard of 

Luthuli but I've never met him. 

So you were not involved in any conspiracy with 

Waber and Luthuli in the conspiracy of the killing of 

this Chief Malaba? No. I was never involved. 

It's not my area. 

T 

,l a 

end ,=_r. 

them? 
	

/--- 	I d',-J_ 

I did visit them in an official capacity but I 

never visited with them in a social way. 	There's 

Chief Zondi. 	That's the late Zabaya (Interpreter:  
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Sorry, the interpreter didn't get the name) I never 

visited with them socially or had a . (Side A ends 

mid-sentence) (Side B commences - ) 

The interpreter didn't get the second name of the 

chief. (Speaking English) 	The first one is 

Nsigayeswa Zondi. 	The second none was Shayabantu 

Zondi. He's deceased. He died. And the third one is 

Vulindaba Ngcobo. 

So you say you were frienly with these people 

r 

' 1 - it 	 1-- - .-  

IFS. 

/And would 

And would you offer them assistance in their 

problems? No. We would continue with our own 

investigation from that information. 

- 51 - 	 J J BROOKS 
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Now, what was the purpose them of ascertaining 

what their problems were? As I've said, I did 

not speak about their personal problems but about 

problems in the area. My work would them have been to 

gather information about the area to attempt to calm 

down the areas such as for instance school problems. 

I could list a whole number of problems of that 

manner. 

Generally what was the nature of their problems 

_7. 	• 	o? 

h 

_-e 

where there would have he=n no APP par, 1.. ipation or 

And in your efforts as the neutral in inverted 

/commas, 

commas, fixer of problems would you them go and 

-52- 	J J BROOKS 

consult the UDF and the ANC people when these problems 
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were raised by the IFP chiefs? 	As I've already 

said, we attempted to come into contact with the 

opposition. I had meetings with the bus drivers, with 

the management of the then bus drivers to try and 

solve their problems. I did go to the schools. I did 

attempt with regard to the leaders, as I've said 

earlier, of their opposition to come in contact with 

them. So, for instance, I attempted to create a forum 

in 1 ,7)P7 a'a the Mvuluna(?) schcoT who  I went to the 

thflt schoc.".  

Pr, 

1 , 	- 

7he  lever said that  yell? 

ew was to be neutral 

story. 

hear bci .tn sidee! of the 

- 53 - 	 J J BROOKS 

/Okay. 

Okay. Tell me, how - the problems presented to 
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you by the chiefs, the IFP chiefs, how did they expect 

you to assist them? They might have had very 

high expectations of me which I was not able to fulfil 

because of the fact that I was a police person and in 

view of the fact that I couldn't choose sides. 	But 

they always had complaints and so on. 	I could not, 

however, address most of their complaints. 

Are you saying to us that the security branch in 

that conflict was completely neutral. 

rla 

-if 

want 

T' -1.7 	he 

(7' 1-  

you at Chif Mayabantu Zo-dH's house m fla 

Snayaautu to Kwacimba 9 	and 

Mlaba in order to kill Chief Mlaba, is that person 

lying? 	--- (Speaking English) Yes. 

/You're 
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You're quite sure? 	I'm quite sure. 

Tell me, are you going to apply for amnesty for 

anything at all over the past 30 years. Do you intend 

to apply for amnesty to this Commission? Well,  

Sir, I don't think I have to because I never committed 

any gross violation. 

Do you realise that after December 1996, this 

year, that there is no more amnesty for any member of 

the socurit ,,,  force or anybody else for that matter? 

I was in -Jalud Lth him 4 n a manna::: 

and. I lja.-4. oioit ahe 

1 	; 

was informed that he wanted to return to South Africa. 

I met with him at Oshoek with a number of other 

persons. /We brought 



j 

-+- 

1-, -; 

, 
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We brought him back to Pietermaritzburg where we 

talked with him. We returned him to Swaziland to 

assist us as an informant. I cannot remember for how 

many months he was involved. Probably not more than 

three months. 	Then we fetched him and from there I 

don't know who worked with him after that. 	We than 

passed him on to Colonel Vorster and I think they took 

him to Colonel Taylor where I might once, twice or 

ho-le seen him at the car cool or =mething 

rld me 1--e 

r a r. 

1 

• 

won 	handler nod then in rhe 	nt 

hi 

name? 

Dion Cele. 	C-E-L-E, surname. 	Dion Cele. 

(Through Interpreter) 	What would his MK name have 
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been? Was dit sy MK naam gewees? 

/Yes. 

Yes. 	And what would his real name have 

been? 

That's his name. 	I don't know him, no. 

You don't know any person by that name? 

No, I don't. 

Do you know of all the operations that Sikakane 

was 	c.d_ in in Swaziland? 	I do n7t 

771 

1--,.F(-- 2-7med 	of 	tl -lat 	j11 	his 	no 	ail 

h 

was going on. 	He did keep me up to date on 

what was happening in Swaziland with regard to the 

ANC, yes. 
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Yes, so everything that happened even though he 

would report to Colonel Vorster, you would know about 

/that 

that also? 	I would believe so, yes. 

So you knew everything that was happening? 

(Speaking English) In Swaziland? 

Well, that the handler ought to have known about 

the person he's handling and the operations that he 

was involv ,I.d I f yno talk ak,Int 

What operations were the askaris conducting in 

7,11:=if: 

 

I don't_ ktow nenti on  that 	tloat 

involved. 

Do you know where Sikakane is now, presently? 

He's dead. 

-58- 	J J BROOKS 



CRB/33230 14 November 1996 

How did he die? 	I believe that from 

Eugene de Kok's trial that he was shot dead 

(Interpreter: And /the interpreter 

the interpreter could not hear where.) 

Sorry, could you say where? 	The interpreter 

didn't hear where. Greytown. 

Greytown. And at the time of his death 	do you 

remember the time when he was killed? 	I don't 

know when he was }_ _ lied. 	I heard from a colleague of 

the garage on a particular day - we were talking about. 

1- 	1 

.c.et 1-1 4 7, in 

police garage, where he was handing in a vehicle. 

had a little talk with him and so on. 

And when again did you meet him? 

-59- 	J J BROOKS 
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(Speaking English) That was the last day I saw him 

... (intervention) 

/The last 

The last time. . was that day. 

And prior to that did you meet him after you'd 

broken contact with him? 	Not really, no. 

(Speaking English) 	We worked completely different. 

We did our thing and they did something else. 

Did you know M -) - t he was involved ib? 

Do you know whie he was stationed? 
	

As 

him bock 

eT,.,nnot. 

think there was someone else with but I can't remember 

exactly. It could have been Makai but I cannot 

remember. 
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This is Sergeant Makai? 	Sergeant Makai. 

Do you know a policeman by the name of Mowbray 

Nzimande? 	Maybray Nzimande? 

/M-O-B-R-A-Y. 

M-0-W-E-R-A-Y. 	Maybray. 

Maybray. 	(Speaking English) Yes, I know 

him. 

Where does he work? 
	

Where does he work? 

Jo, whorh 4 s he stati fled? 	prs:oently 

police station and he's now staiond at murder and 

1-, 

-ittTloks? chulJ ,. but 	hhow 

intelligence and since I was permanently 	the araa 

as one works through the area you would get this sort 

of information. It might have been riot unit reports 
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and every incident from the internal stability unit, 

the ISU, would have been passed through and we would 

have had access to all their information as well. 

/And do 

And do you know of the outcome of the 

investigation of this attack on this man? 

couldn't tell you. I don't know. 

Information has it that in fact he has been 

Dttrack ,-, d twice. 

Ana do you *mow of 

miht well he but I k- now 

who has boon sus 

ti 

7.S 71 ps: a prctns 	- t's-bm 7,nd the 

elon't 

remember the 	sr e 

nd what happened  to  his wife ? 

know. I did not know her. 

She was a school teacher? At what school, 
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if I can ask you? 

One near Howick. 	I don't know. I didn't 

know her at all. 

/She disappeared. 

She disappeared. You don't know about that? 

No, I don't know about that. 

Carry on, Mr Covender, sorry. 

MR GOVENDER: 	David Mbatha, do you know him? 

Speaking English) 	Is he an as_ai- t7 

L ,L,cogui 

7-Jfidnr.-  mentn-.7:1 	 v- 	7 1 -17,  

 

 

Ph. ]isk,a ,- I -I 

hnhw hLm. 	I m'ght 17 ,-2 ablr,„ 	=-Tni 

him but I don't know him. 

MR LAX: 	I think the point Mr Lyster's getting to you 
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is why was it that the first thing that occurred to 

you was that he was talking about an askari and you 

haven't answered that question yet. 

understand what he's saying but I cannot talk about 

it. 

Why can't you speak about it? 	I just 

don't 

/know 

just 	y•T'u 

f 

==.1-  

T .  

T;  

nnly 	n 

(intervention) 

No, no, no. 	You didn't actually. That came up 
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much later in the questioning of you. The first part 

of the question was, it was put to you, "Do you know 

any askaris? Have you worked with any askaris?" in 

fact you were asked. 	You said, "I've never worked 

with any askaris. 	I don't even know any askaris". 

That was your answer. 	"I've had nothing to do with 

the askaris", okay, and that's how you put it 

(Through 

/Interpreter) 

T 	r 	1-' 4 m 	7 	k",--P',,  

1  

quite a number of people who were askaris. 	Yes, you 

may not have known them at the time before they became 
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askaris but I was a security branch person and I knew 

some people who became askaris subsequently and they 

were potential sources of information about areas, 

particularly a man like Sikakane, it wouldn't surprise 

me that you had subsequent dealings with him? 

(Through Interpreter) I knew only a single person and 

that was Neville Sikakane. 	I do not know the other 

people. I knew people who worked with the askaris but 

: 

	

the askari:: a ,  all. 

1 	 -1 

ati=, 

What was that farm used for? I was on the 

-66- 	J J BROOKS 

farm for three days with Neville. It would have been 
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myself and Vorster and Neville. That would have been 

the last I would have been at the farm. I don't think 

it was used subsequently. 

But hang on, you told us earlier that the only 

time you were on the Thornville farm was with Neville 

and Vorster. Let me just explain that. When 

Neville came through to Pietermaritzburg we took him 

first to the Elandskop farm from there we took him 

t=h ,e.  Morn-7111e farm her I ,ni g ht 	3..perit a 

exaciely thre. 

t1-17, t timn 

a skivvy. 	I was told you've got to go here, you're 

going to stay with this person and that would have 
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been the say it was. 	People stayed away for days, 

sometimes a day or two. 

So you say Neville spent about a week in 

Pietermaritzburg at that time in the area? 

About a week I would estimate, yes. 

And then you guys drove him back to Swaziland? 

That is the case, yes. 

Did you just drop him at the border or did you 

iblve 	o Swa—and. ;Zpeakiu.j 

T /- 177!7Ir  W7fl  two of T7 ,7, 

L 

1?cn 	-774 

- 77 

1 

subsequent tape commences) 	1-  wouldn't say that they 

increased drastically, maybe one or two more but not 
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large numbers. 

You see, when we asked you who your ANC contacts 

were you gave us just two names. 	(Speaking 

English) Okay, I won't say 	(incomplete) 

So, I mean, you couldn't possibly have had only 

two IFP contacts. 	We know for a fact you had 

hundreds. 

IFP. 

ANC contacts? 

(Through Interpreter) 	I did have 

I7T oontac_,ls. 

We he  e 	 te 

. and you're °rotting some infor7mItion otherwiso 

you wouldn't be wasting your time and if it looks 
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fruitful enough you might offer them some 

(intervention) 	(Through Interpreter) 	If I 

were to go and look at the indunas and the 

councillors, the chiefs and so forth, we only used 

these as contacts, places to visit where one would 

have gone to visit not with the intention of making 

these persons informants. 

Again, 	I really think you're not - you're 

.na'sinj 	that inneau 

'- ltiet time 77 7 r-flr7n 	you had -3e ----] 1-H ,77 

Now, 	co.me b.a-i's to my question. 	We 'snow who 

your IFP sources were by and large, who were your ANC 
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sources apart from the two names you've given us so 

far? I made contact with - to be honest, those 

days things were very hectic. I tried to make contact 

with all the groups in the area. I can mention in 

Taylor's Halt I made contact with - no, there's a lot 

- okay, I mentioned Zokheshwa. There was a Jeffrey 

Mtalana that stayed - he complained about the school 

problems. He stayed at Gezabuso. Sweetwaters, I 

as 	triad at with Fanela 7 ,7Lu 

ar 	 „,da'.ca.n da  

77 T f 

• 

 

This Thin bus 	rit'om 

(inaudible) ... 
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Did you use him at all in any operations in 

-72- 	J J BROOKS 

INTERPRETER: 	The speakers mike is not on. 

]) MR LAX: 	I beg your pardon. Thank you. Esboveni, a 

bus driver? 
	

Was his name Philip Thabetha. 

Yes, if it's Philip Thabetha, yes, I know him. 

What happened to him? I think he left. I 

saw him about three years ago. He told me that he's 

working in Ulundi somewhere. If he's a policeman or 

not, I don't know. 

NrrA7 - 1 471 	77n tr71 1H7-1 Pt M1=177 

1-mt 
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Pietermaritzburg? 	I don't know him. I haven't 

met him so I couldn't have used him. 

MR LAX: 	Did Lamprecht say anything about having used 

him? 	No, I don't - I think he became an askari 

and then he left to Pretoria because those days they 

only had askaris in Pretoria, not local in Durban. 

It was only later when Andy Taylor got working 

with his farm that askaris came down and started 

, that 

-r1 ,- 	l 41. r -jam 

w-s 

What about other people in your branch? 
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As far as I know Luthuli worked in the Hammarsdale - 

ag, he stayed in the Hammarsdale area and possible the 

people that worked Hammarsdale, that is, Lucas 

Holzhausen that previously worked there, Pieterse, 

Kwamanda, might have - who else was there? - Dion 

Botha, those people might have had contact with him. 

Who would have been responsible for looking at 

all the various organisations like Black Sash, Paxa, 

libb tha!:7 

'Tan Mbl2a7 
	

R47 

a_rest that nE---- rpoh but H' baqa vap,h 

there were no names of suspects, then there was 
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nothing I could do. 	In other words, they had 

unrealistic expectations of me. 	I couldn't fulfil 

these. 

But you guys did it during the state of 

emergency. There were not case against 90 per cent of 

the people arrested? That's correct but the 

information from the state of emergency cases - well, 

when we arrested people for instance for attending 

whe.r -7. 	a ..jrc 

• 

Pik=1::1; 

, n7  

Interpreter) I don't know what that meeting was. Many 
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people were arrested when there were incidents in a 

.  area. The investigating officer would pick 

up a lot of people who were processed by us so they 

also had quite a large share in the number of arrests. 

The LSI/ who for instance picked up people at funerals. 

People were arrested in that way as well. But some 

times individuals were arrested. 

You see, I want to distinguish between two kinds 

7nu 	thnulJ C ln' 

all unreasonable. No, but we always had to 
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evaluate information. You don't just take it on face 

value. You had to corroborate evidence received. 

Were those people really problems. Were they creating 

problems. What was their role, etcetera, and after 

that kind of evaluation we would then arrest them. 

How else did they want you to help them? 

That's what happened in the majority of cases. 

Surely they would have asked you for arms? 

,-21-1 the 

I n 

' 

aloe the two that T' 	ment -ihhed. 

Pietermaritzburg, including Bulwer, 	Impendle, 	the 
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whole region, that was a lot. 	The most there ever 

were, were ten. 	Are you aware of that? 

(Speaking English) 	I'm not aware of that but I can 

believe it. 

Well, I know that because I was responsible for 

all the detainees as you well know. I know,ja. 

And at the same time there was something like 700 

people alleged UDF/ANC people arrested? 

Th.? tht's the only 	7=1 

/patently 
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patently obvious that you guys were not impartial, 

that you guys saw one side as your enemy and the other 

side as your ally and you did everything possible to 

assist the one side rather than the other side? 

One could put it in that way, yes. 

CHAIRMAN: 	Do you know of any incident where people 

from the IF, for example, asked you not just to arrest 

people but in fact to go further than that? 	_u 

/MR LAX:  LAX: 
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MR LAX: 	Can I say this, Captain Brooks? The picture 

T) you've given us of how you worked is that you guys all 

worked in your own little section. You had nothing to 

do with each other. You were all sort of little 

islands dotted out in this sea of struggle, if I can 

paint a metaphor. Little islands somehow not aware of 

what anyone else was doing and frankly I find that 

absolutely unbelievable because to be an effective 

-1-11T- 1 7 

permits for firearms to members of the IFP? 	You're 
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aware of that? 	 /--- I'm aware. 

I'm aware. 

Your colleague Rolf Waber is notorious for that. 

I know he was mentioned, yes. 

Were you ever involved in any such actions? 

No, not at all. 

Never? 	Never. 

Even in lawfully assisting IFP people to obtain 

- 
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But of course he wouldn't have been a problem in 

/our eyes 

our eyes because he was your ally. So, I mean, let's 

be honest about this. 	I mean, if the man was your 

ally, he wasn't your problem. 	In fact, you would 

probably go out of your way to get him a licence. 

Mr Lax, I said if I man didn't give us any 

problems and there was nothing against the person, I 

I :1 	1 :LT: --_ -7 wu'aidn't: 

- 

-82- 	J J BROOKS 

other people but I'm just talking for myself now. 
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Now, just to put it in perspective, going back to 

Trust Feeds now. Four special constables were charged 

/with 

with murder as a result of the Trust Feeds killing. 

After the ballistics linked them to the killing, they 

went into hiding. They hid for six or eight months. 

They were hidden at a particular - they were hidden 

with the assistance of the police. Information has 

T 
"11- 

pretending. 
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MR LAX: You said you spent some time at the 

Hopeville farm with this Sikakane character. Did you 

ever meet Andy Taylor there? (Speaking 

English) Never at 

/Hopeville 

Hopeville at the ... (intervention) 

Where did you meet Andy Taylor? 	(Through 

Interpreter) 	I think he visited the Elandskop farm 

if. 

gesit met die man. 
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What, were you there to make sure he didn't run 

away? (Through Interpreter) I suppose so, 

yes. 

Well, didn't you know what you were there for? I 

mean, at the very least. You were spending time with 

the man. You must have known what you were doing with 

/him. 

him. 	They told me, "There he is. 	Speak to 

-1, 

different times, ja 	I'm just mentioning them so that 
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- they might know if they went with me or not so 

its difficult to recall. 

And you say that in all your dealings and 

conversations with Ntombela and other chiefs and 

indunas you were never ever - none of them ever made a 

request to you for guns and ammunitions? No. 

None were supplied by ... (intervention) 

/Nothing, 

71 t? I 4- 

when they had work to do they would work from the 
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Bulwer police station. Is that right? 
	

That's 

right, that's what I said. 

Was it ever possible that, for example, you'd be 

working late, you'd pick up a suspect, be too much 

hassle to take him in to Bulwer so you'd keep him at 

the house for the night, maybe question him during the 

night? That's not possible because we didn't 

/want 

nL 

7117. -.1e 

t 

Okay, thanks. Richard? 
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MR GOVENDER: 	Just one question before we - Captain, 

are you acquainted with the use of stun grenades? 

(Speaking English) I know of stun grenades. 

Have you ever used stun grenades? 	No. 

Have you ever handled them? 	(Through 

Interpreter) Yes, on courses I used them. 

But in the course of your work with the 

(intervention) 	No. 

that version at this stage? 	Like 	said 
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previously, its a lot of nonsense and we were never 

(13 involved. In fact, after that killings - (Through 

Interpreter) that family never got any attention from 

us so in my honest opinion I don't know why those 

people were killed. Perhaps if it was Zokheshwa, then 

I would have understood it but that particular family, 

I can't see why they were killed. 

	

CHAIRMAN: 	Thank you, Mr Brooks. 

C 7 7 1. . 
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